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Van de voorzitter 
Het was lastig.... 

Deze week bekroop mij voor het eerst dat gevoel: Hoe erg gaat het 
nog worden?  Blijf ik optimistisch over de nabije toekomst, met  
hopelijk snel een vaccin tegen het Covid 19- virus? Of word ik ook 
wat weemoedig, nu in de donkerste periode van het jaar de samen-
leving eigenlijk plat gelegd wordt. Het voorjaar met de langere da-
gen is er nog niet en de feestdagen zijn niet samen, of maar beperkt.   

Even terugkijken dan?  

Want kijkend naar het afgelopen jaar, is er, ondanks corona en met 
vallen en opstaan, best wat gebeurd.  Dit bestuur begon onder een 
ongelukkig gesternte. Het oude bestuur was afgetreden en er was 
een commissie van goede diensten aangesteld. De ledenvergadering 
besloot tot het benoemen van drie leden van een kernbestuur, die 
tot taak kregen het normale bestuur weer op te pakken en zelf ook 
naar aanvulling te zoeken. Carla Kooistra en Jochem Liemburg 
kwamen erbij.  

Maar: inmiddels was het corona-tijd.  Stemmen met de computer 
mag niet volgens onze statuten, dus de nieuwe leden werden pas 
achteraf benoemd.  
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Het was lastig. Ook voor Froukje Pool, die als secretaris een vlie-
gende start maakte, en veel werk verzet heeft, waardoor we weer 
weten wat onze afdeling eigenlijk voorstelt. Zoveel werk, dat ze dat 
niet kon volhouden.  Ze moest helaas stoppen vanwege haar ge-
zondheid. Maar Doede Pool was bereid het over te nemen. De twee 
kennen elkaar heel goed, de overdracht ging vlot, dus we kunnen 
goed doorwerken.  Want het is best veel werk. 

Het was lastig. Voor Pieter de Haan, die als penningmeester een 
dikke klus had om zicht te krijgen op het geld dat we in kas hadden, 
toestemming van het gewest moest hebben om bij de gegevens te 
kunnen.  Ook dat is gelukt. Financieel weten we weer waar we 
staan.  

Het was lastig voor Carla Kooistra, die haar functie moest combi-
neren met een druk gezin, een baan in de zorg, en ja, eerlijk is eer-
lijk: een paar pittige kerels.  Maar dat laatste was niet de doorslag-
gevende reden voor haar om te stoppen in december.  Alle respect 
voor haar besluit. Elders in dit blad leest u hoe we de eerste nood 
hebben gelenigd, want vijf bestuursleden is geen overbodige luxe. 

Het was lastig voor uw voorzitter, die contact moest leggen met de 
fractie, onze politieke vertegenwoordigers en vooruitgeschoven 
posten. Een fractie die al een tijd geen contact met een afdelingsbe-
stuur had gehad, wat wel normaal is in de lokale politiek.  En juist 
nu, want we staan op de drempel van twee verkiezingscampagnes. 
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Eerst die voor de Tweede Kamer en daarna beginnen we met de 
voorbereidingen voor de gemeenteraadsverkiezingen in 2022.   

Ik denk dat er al met al een goede basis is om dat te kunnen organi-
seren en te kunnen bijbenen. Niet alleen natuurlijk. We zullen zeker 
een beroep doen op onze leden en sympathisanten om ons behulp-
zaam te zijn. Om op de ledenvergaderingen te komen. Om een ver-
kiezingsprogramma vast te stellen. Om een kandidatenlijst voor de 
raadsverkiezingen op te stellen. Kortom, we blijven een beweging 
van politieke geestverwanten. Ook in het nieuwe jaar.  

Het blijft lastig. Ook in het nieuwe jaar. Maar met enthousiasme en 
gemeenschappelijke idealen is het ook weer hoopgevend. Met of 
zonder corona. We slaan ons er wel doorheen. Thuis, buiten, met 
mantelzorg, of als mantelzorger, met kleinkinderen op afstand, les-
gevend aan onze kinderen en alles wat verder ongewoon is.  Deze 
partij kan uw idealen gebruiken. Ook in het nieuwe jaar.  

Frans Bouwers, uw voorzitter. 
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📮 Een aantal leden heeft ons gevraagd of zij READ als digitaal bestand  

(PDF) in plaats van op papier gedrukt mogen ontvangen. Natuurlijk vol-
doen wij graag aan dat verzoek. Wilt u dat bij een volgende editie ook? 

Mail dan naar redactie.read.heerenveen@gmail.com  

READ wordt overigens ook integraal op onze website geplaatst.  
www.heerenveen.pvda.nl  

  

  

Van de redactie 
  

Op dit moment leest u ons afdelingsblad. Dat is goed. Het wordt 
dus gelezen, maar dat wisten we ergens ook wel. De reacties op 
onze vorige editie, de eerste in de nieuwe stijl, bevestigden ons 
gekoesterde vermoeden en geven kracht om door te gaan op de 
ingeslagen weg. 

En voor de goede orde: het is 
meer mogen dan moeten! Na-
tuurlijk kennen we ook andere 
kanalen waarlangs we met u in 
contact kunnen komen en blij-
ven, maar zo’n afdelingsblad is 
toch het bewijs dat we meer zijn 
dan alleen mensen met gedeelde 
overtuigingen. Dat we een club 

zijn die door samenwerking en 
solidariteit het verschil willen 
maken. Wat ons betreft is READ 
niet slechts eenrichtingsverkeer 
van de afdeling naar haar leden. 
Het kan en wil ook een platform 
zijn voor de omgekeerde weg en 
de zijweg waarop leden elkaar 



1  
  

tegen kunnen komen en hun vi-
sies delen of willen laten toet-
sen. Kortom, schuilt er een co-
lumnist in u, visionair of ligt de 
rol van luis in de pels u goed? 
Schrijf het op of schrijf het van 
u af en deel het met ons. Het 
moet niet, maar het mag wel; 
Graag zelfs!  

Mail het naar redactie.read.hee-
renveen@gmail.com en in het 
ergste (grapje!) geval plaatsen 
we het ook nog. 

 

De redactie 

  

Ongekend onrecht, ongekende onrust
 

In de week waarin Nederland in een nieuwe, nu keihard ge-
noemde lockdown terecht is gekomen, presenteerde de commis-
sie Van Dam haar eindrapport over de toeslagenaffaire onder 
de alleszeggende titel “Ongekend onrecht” en ging er een aan-
houdende siddering door het land. Ook in Den Haag, zetel van 
onze democratie.  

Die siddering had zich natuurlijk veel eerder moeten doen gelden, 
toen duidelijk werd dat de overheid zich een kafkaëske positie aan-
mat jegens burgers die weet noch schuld hadden aan de machtswel-
lust die hen ongenadig hard zou treffen. Maar dat is water onder de 
brug. Heel veel water…. 
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Het eindrapport spreekt voor zich en zal ongetwijfeld (terwijl ik dit 
schrijf) nog lang nadreunen. Het raakt ons, als PvdA, nu al en het 
leidt hier, ook in en rondom Heerenveen, tot een ongekende onrust. 

Langs diverse kanalen bereikte ons het verzoek tot stellingname, 
reden waarom deze zaak uitvoerig in het bestuur werd besproken. 

Lodewijk zelf trok in zijn Facebook-bericht van 21 december man-
moedig het boetekleed aan. Op integere, menselijke en openhartige 
wijze bood hij alle direct en indirect betrokkenen zijn verontschul-
digingen aan. Een oordeel over zijn oprechtheid past ons niet. Of 
anderen zijn voorbeeld volgden is op het moment dat we dit schrij-
ven nog niet waargenomen noch te voorzien. Of het voldoende is 
(geweest) voor iedereen een eigen oordeel.  

Met respect voor ieders eigen afweging kwam het bestuur ook na 
heroverweging en voortschrijdend inzicht tot het volgende. 

Het is evident en boven elke twijfel verheven dat ook onze 
partijleider Lodewijk Asscher als direct betrokkene moet 
worden beschouwd bij het ontstaan en de kwalijke manier 
van afwikkeling van de toeslagenaffaire; 

Het is zeer wel denkbaar dat zijn (gebrek aan) optreden 
daarin negatieve consequenties heeft voor wat betreft het be-
oogde verkiezingsresultaat bij TK2021; 

Ook de partij als geheel heeft met het totaal onbesproken la-
ten van deze affaire in haar blad ROOD blijk gegeven deze 
zaak qua impact op de samenleving en haar vertrouwen in de 
politiek volstrekt te onderschatten; 
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Hoewel wij als afdelingsbestuur niet zullen noch willen aan-
dringen op zijn vertrek, zal een oproep op het congres aan 
hem zelf om zijn positie te heroverwegen door ons worden 
ondersteund. We verwachten hierin dan ook een duidelijk 
standpunt van het landelijk partijbestuur; 

Ook zijn en blijven wij van mening dat het hier slechts om 
een persoonlijke afweging kan en mag gaan. Elk besluit 
daaromtrent van Lodewijk zelf zullen wij dan ook respecte-
ren. Ook als hij besluit de eer aan zichzelf te houden. 

Het is waar dat ook onze partij door haar vertegenwoordigers en dat 
in diverse gremia medeverantwoordelijkheid draagt voor deze be-
schamende bladzij uit onze maatschappelijke geschiedenis. Ook 
aan de ontstaansgeschiedenis van een ‘zero-tolerance’ aanpak op 
grond van een gehypte Bulgarenfraude. Juist in de stormen waarin 
we ons nu bevinden is het meer dan ooit zaak om het schip op koers 
te houden; we hebben meerdere uitdagingen voor de boeg. Niet al-
leen moeten we de coronacrisis het hoofd bieden, ook de afhande-
ling van alle slachtoffers van de toeslagenaffaire vraagt van iedere 
partij, zeker de onze, alle hens aan dek.  

Hoe kunnen we ongekend onrecht in de toekomst ongekend doel-
treffend voorkomen? Ja, slachtoffers moeten gecompenseerd wor-
den (waarom is dat zo complex om te doen??), maar er zijn meer-
dere problemen genoemd in het rapport (informatievoorziening 
naar Kamerleden, etnisch profileren en de zogenoemde Rutte-doc-
trine). Wij zijn van mening dat de lessen die we hebben geleerd uit 
deze affaire omgezet moeten worden naar zinvolle en structurele 
veranderingen in het bestuurlijke apparaat. Zelfs als Asscher de kar 
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trekt, of iemand anders na zijn vertrek, blijft het bestuurlijke en 
maatschappelijk probleem bestaan. Dus gaat onze nieuwsgierigheid 
nu uit naar een inhoudelijke uitwerking/visie van de partij over het 
oplossen van dit probleem dat, naast Corona, één van de hoofdpun-
ten moet worden tijdens de campagne. Asscher was onderdeel van 
het probleem (ruimhartig erkend door hemzelf), maar hij kan ook 
onderdeel worden van de oplossing. En dat is ook wat waard. 

Voor alle betrokkenen geldt immers dat op enig moment, linksom 
of rechtsom, knopen geteld moeten worden. Alle knopen. Ieders 
knopen. Ook Lodewijk’s knopen. 

Het afdelingsbestuur 

 

Zorgen voor elkaar 
 

Overal in ons land - zowel online als offline - zetten mensen - jong 
en oud - spontaan acties op om elkaar te helpen. Solidariteit werkt 
om corona te verslaan. 

In deze moeilijke corona-tijden zijn er heel wat mensen die extra 
hulp kunnen gebruiken. Vooral voor ouderen en de meest kwetsba-
ren, die een groot risico lopen om het virus op te lopen, is hulp wel-
kom om boodschappen te doen, even de hond uit te laten of een 
geneesmiddel op te halen bij de apotheek. 

Die gewone hulp- en thuishulpdiensten zijn sowieso al overbe-
vraagd zodat ze die extra vraag niet meer aankunnen, en het is fijn 
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dat er dan spontaan mensen opstaan om even te helpen. Dat is een 
kwestie van solidair zijn.     

Sinds 15 december jongstleden hebben we een volledige lockdown: 
scholen dicht en alleen essentiële winkels nog open. Maar onze de-
tailhandel is altijd creatief en probeert toch weer om de winkels ge-
deeltelijk open te doen. Begrijpelijk maar niet verstandig. Of soli-
dair. Want open winkels trekt winkelend publiek aan. Dat is in deze 
tijd niet solidair, door de randjes op te zoeken! Immers wij willen 
allemaal zo snel mogelijk van deze moeilijk corona-tijd af. We zien 
uit naar de vaccinatie volgend jaar! 

Ik herinner mij ook nog in 1979 het zorgen voor elkaar en de soli-
dariteit die toen ontstond. In 1979 viel begin februari meters 
sneeuw en was alles in Nederland en dus ook in Fryslân ontwricht. 
Het openbaar vervoer lag eruit en supermarkten werden niet meer 
bevoorraad. Je kon alleen als je in de buurt woonde lopend naar je 
werk. 

Echter toen was er geen online vergaderen, geen FaceTime, geen 
smartphone of andere online hulpmiddelen. Maar er was toen wel 
Omrop Fryslân, die de hele dag destijds wel ‘live’ in de lucht ging. 
Via de Omrop kon je om hulp vragen en iemand uit dezelfde buurt 
of dorp kon daarop reageren. Zo was er ook op een heel andere ma-
nier zorgen voor elkaar en er was een grote solidariteit. 

Daar houden wij ons nu maar aan vast! 

 

Onderstaand gedicht vond ik op Facebook en is van toepassing op 
deze corona-tijd: 
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Zullen we samen 
gewoon samen 

volhouden, lachen 
huilen, zorgen 

liefhebben, koesteren 
elkaar steunen? 

Vandaag en morgen 
want als je samen 

gewoon samen 
volhouden, doen 

begrijpen, streven 
hopen, overwinnen 
dragen, alles geven 

zullen we samen 
gewoon samen 

weer kunnen genieten 
van het leven 

 

De PvdA raadsfractie Heerenveen wenst jullie allemaal een geluk-
kig en gezond 2021. 
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Bestuurlijke beslommeringen 
 

Lastig, dat was het woord dat onze voorzitter gebruikte in zijn bij-
drage aan READ, deze keer. Maar ook dat het beter wordt. Met ons, 
door ons, voor ons. Dit geldt ook de bestuurlijke beslommeringen 
waar menig club- of (in ons geval) afdelingsbestuur zich mee ge-
confronteerd weet. Lastig, maar nooit onmogelijk. Tilde Frans al 
een sluier op in zijn voorwoord, hier onthullen wij onze nieuwste 
aanwinst als kandidaat-bestuurder: Carlos De Matos Fernandes. 
Hoe onze paden zich kruisten leest u in het verslag van de kennis-
making van uw verslaggever met deze nazaat van mediterraan ont-
wikkeld socialisme. Carlos maakte inmiddels kennis met de overige 
bestuursleden en voor geen van de aanwezigen was er reden om het 
avontuur niet samen aan te gaan, integendeel! ‘We’ zien het hele-
maal zitten met Carlos. Uiteraard zullen wij op de eerstvolgende 
ALV u allen vragen om hem in zijn nieuwe, nu nog ad-interim po-
sitie te bevestigen. U bent gewaarschuwd. 

Onderstaand treft u, volledigheidshalve, een opsomming van het nu 
actieve bestuur. Volledigheidshalve is niet hetzelfde als volledig… 
Zowel de hierna ook nog kort toe te lichten structuurwijziging als 
de behoefte om slagvaardiger te kunnen inspelen op telkens sneller 
wijzigende omstandigheden heeft ons doen besluiten tot één of 
twee nieuwe vacatures. 

Overigens, ook op www.heerenveen.pvda.nl/organisatie/afdeling 
treft u ons, met foto, aan. 
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Samenstelling bestuur 
 

Namen, rollen, taken en verantwoordelijkheden van onze bestuurs-
leden, waarbij de nieuwe structuur (zie onder) als uitgangspunt is 
genomen: 

 

Frans 

(Bouwers) 

Voorzitter Coördinator 
commissies 

Lokaal bestuur  

Doede  

(Pool) 

Secretaris Coördinator 
Platformen 

Externe com-
municatie 

Planning 

Pieter 

(De Haan) 

Penningmeester    

Jochem 

(Liemburg) 

Lid Coördinator 
Werkgroepen 

  

Carlos 

 (De Matos Fer-
nandes) 

Lid Coördinator 
Denktanks 

  

Vacature Lid Ledenadm.   

 

Daarnaast zoeken we ook nog versterking van één of meerdere par-
tijleden die, al dan niet in een bestuurlijke rol, een bijdrage kunnen 
leveren aan verbinding met en tussen alle dorpen, diversiteit en in-
clusiviteit. 
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Kent u iemand? Kent u uzelf? Weet dat er meer redenen zijn om 
wel met ons in gesprek te gaan dan er redenen zijn om dat niet te 
doen. Bel of mail het bestuurslid van uw keuze en maak er werk 
van! Onbezoldigd maar betekenisvol! 

 

Het fundament onder de structuur 
 

Voor dat we hebben nagedacht over de manier waarop we onze ac-
tiviteiten vorm willen geven - de structuur - hebben we, misschien 
ten overvloede, goed gekeken naar het speelveld waarop we acte-
ren: de sociaaldemocratie in en rond de gemeente Heerenveen. 

Maar is de sociaaldemocratie wel een speelveld? We hebben ons bij 
onze afwegingen laten leiden door een andere metafoor: Het huis 
van de sociaaldemocratie. Ons huis. Dat er - bij die afweging - zo 
uitzag en (nog) ziet: 
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Of het klopt en of het volledig is laten we graag aan ieders eigen 
perceptie, visie of overtuiging, maar natuurlijk staan we open voor 
elke aanvulling, kanttekening of suggestie. Wel heeft het ons ge-
holpen bij de voorlopige vaststelling bij wat er van ons kan, mag en 
moet worden verwacht. 

Een nieuwe structuur 
 

Er is veel wat we moeten bereiken en we zijn van plan de lat hoog 
te leggen in wat we willen realiseren. Graag doen we dat samen met 
eenieder die de sociaaldemocratie een warm hart toedraagt. En om-
dat we dit allemaal doen vanuit een idealistisch, vrijwillig en onbe-
zoldigd perspectief het liefst in een overzichtelijke, transparante en 
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toegankelijke vorm. Bij voorkeur ook beheers- en behapbaar door 
hen die het voortouw nemen.  

Dat alles heeft er toe geleid dat we meer structuur willen aanbren-
gen, zodat op elk moment inzichtelijk is wie dat voortouw in han-
den heeft en aan welke touwtjes getrokken moet worden om bewe-
ging tot stand te brengen. 

Deze nieuwe structuur van werken is als volgt in een schema te vat-
ten: 

 

Niet alleen stelt deze structuur het bestuur in staat de verschillende 
aspecten optimaal te begeleiden en te organiseren, ook onze leden 
kunnen een bewuste afweging maken op welke manier zij hun in-
vloed, talenten, vaardigheden of ambities, zo zij dit al willen na-
tuurlijk, kunnen aanwenden om de door hen gewenste beweging tot 
stand te brengen. 
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Ten aanzien van die invloed onderkennen voortaan dus de volgende 
elementen: 

Commissies  

(Gecoördineerd door Frans Bouwers) 

Houden zich op projectbasis, daarin stemgerechtigd bijgestaan door 
minstens een bestuurslid, bezig met statutair opgelegde of noodza-
kelijke voorbereiding van besluitvorming. Hieronder vallen in ieder 
geval commissies voor verkiezingsprogramma’s en kandidaatstel-
lingen. Het afdelingsbestuur houdt een proactieve houding aan. 
Commissieleden kunnen leden, bestuursleden, fractieleden en wet-
houders zijn.  

Werkgroepen  

(Gecoördineerd door Jochem Liemburg) 

Houden zich (semi-)permanent bezig, daarin adviesgerechtigd bij-
gestaan door minstens een bestuurslid, met -ondersteuning bij- rea-
lisatie van de afdelingsdoelstellingen. Hieronder kunnen zaken val-
len als aanwas leden, aanwas sympathisanten, aanwas stemmers, 
aanwas bestuursleden, communicatie, social media, redactie 
READ. Het afdelingsbestuur houdt een actieve houding aan. Werk-
groep leden kunnen leden en bestuursleden zijn.  

Denktanks  

(Gecoördineerd door Carlos de Matos Fernandes) 

Houden zich gevraagd en ongevraagd bezig met adviezen voor be-
stuur en/of ALV op voor de denktank specifieke beleids- en/of aan-
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dachtsgebieden. Denktanks kunnen worden geïnitieerd door het be-
stuur, de ALV of de leden zelf. Alle leden van de afdeling/partij 
kunnen aan denktanks deelnemen, maar staan, als de denktank dit 
zelf wenst, ook open voor mensen van buiten de partij. Het afde-
lingsbestuur houdt een reactieve houding aan.  

Platformen  

(Gecoördineerd door Doede Pool) 

Platformen zijn de informele, zelfregulerende groepen waarin leden 
van de afdeling zich herkenbaar willen manifesteren, samenkomen 
of samenzijn en kunnen vanuit het zelfgekozen perspectief een 
goede bron zijn voor denktanks bij het ontwikkelen van hun advie-
zen. Platformen hanteren hun eigen toelatingscriteria. Het afde-
lingsbestuur houdt een faciliterende houding aan. 

Realistisch tijdspad 
 

“Rome is niet op één dag gebouwd” Niet alleen Rome trouwens. 
Ook deze nieuwe structuur heeft tijd nodig om tot volle wasdom te 
komen en haar meerwaarde te bewijzen. In ieder geval hebben we 
nu een soort van bouwtekening en kunnen we ermee aan de slag. 

Op dit moment hebben we de volgende bouwstenen om mee te be-
ginnen: 
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Commissie(s): 
- Verkiezingsprogramma GR2022 
- Kandidaatstelling GR2022 
 
Werkgroep(en): 
- Communicatie 
- Verkiezingscampagne(s) 
 
Denktank onderwerp(en) 
- Integrale toekomstvisie Ruimtelijk gebied 
- Toekomstvisie centrumfunctie Heerenveen 
 
Platform(en) 
- Platform Ouderen (voorheen werkgroep) 

 
Voor commissies, werkgroepen en denktank(s) staat ons een doel-
stellingsgerichte aanpak voor ogen. Dat betekent dat deze ook pro-
jectmatig, met een verklaar begin en een voorspel eindresultaat (en 
dus ook einddatum) opgepakt kunnen worden. 

Nu lopen we met deze aanpak het risico dat u denkt “Oké, als we 
het zo doen, is het misschien ook wel iets voor mij! Dingen met een 
kop en een staart, dat kan ik wel aan!” Dat risico nemen we dus 
graag! Bel of mail de genoemde coördinator en de kans dat het dan 
goed komt is levensecht! 

Wij als afdelingsbestuur doen het graag, samen mét u wordt het al-
leen maar leuker. En slagvaardiger! 

 
 



14  
  

 

Rectificatie 
Hiernaast nog eens de foto van me-
vrouw De Jong-Felkers, gemaakt tij-
dens de uitreiking van de versierselen 
bij haar lidmaatschapsjubileum. Zij is 
niet 25 maar al 50 jaar lid. En ook al 
staat ons het schaamrood als bij geen 
ander, onze welgemeende excuses voor 
deze storende typefout in onze vorige editie. 
 
 

 

Een promovendus gepromoveerd! 
(Of hoe je als koe een haas vangt…) 

Het is een kille vrijdagmiddag als ik ongeleid mijn weg zoek in het 
uitdijende Skoatterwâld; nog niet elke nieuwe straat is in de gang-
bare navigatiesystemen opgenomen en dat geldt ook voor de nagel-
nieuwe woning van Carlos de Matos Fernandes. Samen met zijn 
Marije en hun op komst zijnde eerste (klein)kind van hun weder-
zijdse ouders keerden zij terug naar de plek waar het allemaal be-
gon: Heerenveen! 

Tijdens de laatste ALV maakte ik kennis met Carlos. Net lid gewor-
den was dit zijn eerste ALV in PvdA-verband en hij vertoonde geen 
signalen dat deze eerste keer ook zijn laatste zou zijn. Na eerdere 
interviews met oudgedienden leek het mij een goed idee nu eens 
mijn nieuwsgierig licht op te steken bij een vertegenwoordiger van 
de nieuwe garde en deze kennismaking was veelbelovend. Hoewel 
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Carlos’ achternaam anders doet vermoeden is hij Heerenvener in 
hart en nieren. Een Nederlandse moeder maar zijn Portugese vader, 
ook Carlos, verklaart de mediterrane achternaam. In Portugal is ook 
ergens de kiem gelegd voor Carlos’ betrokkenheid met het sociaal-
democratisch gedachtengoed. Zijn vader maakte de Portugese dic-
tatuur onder Salazar en diens opvolger Caetano mee en weet dus 
wat het is om geknecht te worden onder een strikt autocratisch be-
stel, waaraan pas in 1974 een einde kwam met de Anjerrevolutie 
door zowel militairen en progressief-linkse groeperingen. Ook de-
mocratie moet wennen, maar uiteindelijk won in gezin De Matos 
Fernandes, waarvoor de basis werd gelegd in Griekenland, het nu 
onwankelbaar geachte vertrouwen in samenwerking en eerlijk de-
len. 

Geboren in Den Haag (waar anders?) is Carlos vanaf z’n tweede 
levensjaar ‘hikke en tein’ in en rond het Friesche Haagje waarna hij 
als student sociologie in Groningen neerstreek. Dat vriendin Marije 
met haar wortels diep in de grond van Heerenveen-Noord ook Gro-
ningen koos om zich verder te ontwikkelen kan als een uiterst ple-
zierige bijkomstigheid worden beschouwd. Met het resultaat als in 
eerste alinea gemeld. Voor de ouders van Carlos die in Portugal hun 
nieuwe thuis vonden nog een uitdaging straks, als de nieuwste telg 
in februari voor het eerst het levenslicht mag aanschouwen. 
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Sportief liet Carlos al menig 
spoor achter en werd als judoka 
op 17 mei 2009 in Nijmegen 
zelfs Nederlands Kampioen 
U20 (onder twintig). Na een 
derde plek bij de European Cup 
in Tampere, Finland en deel-
name aan het EK onder de 23 
jaar in Hongarije, wonnen rea-
lisme en intellectuele honger het uiteindelijk van sportieve ambitie.    

Die intellectuele honger is nog niet gestild; na zijn bachelor en on-
derzoek master studeert Carlos nu als PhD student af aan de RUG 
en geeft daarnaast onderwijs bij de faculteit Gedrags- & Maat-
schappijwetenschappen. 

In zijn promotieonderzoek richt Carlos zich op de complexiteit van 
sociale processen en de samenwerkingsproblemen die dat kunnen 
oproepen. Uiteraard met als doel een bijdrage te kunnen leveren aan 
de wijze waarop mensen hun onderlinge samenwerkingsprocessen 
kunnen verbeteren. Over twee of drie jaar hoopt Carlos dit project 
succesvol te kunnen en mogen afronden en dan… Ja, dan ziet hun 
leven er al weer heel anders uit. Met z’n drieën zijn ze dan. In of 
rond Heerenveen, want Carlos is net als Marije inmiddels diepge-
worteld in deze regio. En hoewel ook Marije zelf in Groningen ac-
tief is, als adviseur studentenbegeleiding bij een MBO-school al-
daar, is volgens beiden een vertrek uit deze regio niet één maar 
meerdere bruggen te ver. Zelfs Zwolle klinkt té ver en bovendien, 
ook Carlos zijn broer woont nog steeds in Heerenveen. 

Carlos in actie (rechts op de foto) ©Menno Les-
terhuis 
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Zowel zijn afkomst als zijn eigen ontwikkeling, als sporter en als 
mens, hebben een diepe affiniteit met de sociaaldemocratie opgele-
verd. Ongelijkheid is inherent aan complexe samenlevingen, maar 
blijven streven naar sociale gelijkheid of gelijkwaardigheid is ook 
in de ogen van Carlos essentieel. Desgevraagd geeft hij aan op enig 
moment zijn intellectueel inzicht en bestuurlijke ervaringen, opge-
daan in verschillende rollen tijdens zijn studententijd, op enig mo-
ment te willen inzetten voor een actievere rol in het sociaaldemo-
cratisch bewustzijn van mensen, ook of misschien juist in deze re-
gio. Niet geschoten is altijd mis, denk ik en schets Carlos de ont-
wikkelingen waar we als afdeling Heerenveen van de PvdA op dit 
moment middenin zitten. Om een lang verhaal kort te maken: Car-
los en ik zijn het eens dat als je het verschil wilt maken je daar het 
beste meteen mee kunt beginnen. Dat gaan we dus doen. Carlos zal 
eerst a.i. maar later ongetwijfeld daarin door een ALV bekrachtigd 
toe treden tot het bestuur en zijn kennis en inzicht aanwenden om 
een wezenlijke bijdrage te leveren aan de invulling van de afdeling 
Heerenveen als fundament onder sociaaldemocratisch gedachten-
goed. Kortom, ik was de koe, Carlos de haas. Eerst wist ik niet pre-
cies waar hij en Marije woonden, nu weet ik in ieder geval waar we 
samen naar toe willen. En kunnen, ook zonder Google Maps…. 

Doede Pool  
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Ombudsteam Heerenveen  
Zoals in de vorige Read heeft gestaan is het de bedoeling dat het 
PvdA ombudsteam Heerenveen weer invulling krijgt. Raadslid Jan 
Julius Buwalda is met Jochem Liemburg uit het bestuur bezig ge-
weest om het PvdA ombudsteam Heerenveen vorm te geven. Zo 
zijn er diverse gesprekken ge-
weest met andere ombuds-
teams in het land om kennis te 
vergaren hoe het in andere ge-
meentes is georganiseerd, hoe je de doelgroep het beste kunt berei-
ken en er zijn gesprekken geweest met enkele leden van PvdA Hee-
renveen die willen fungeren als sparringpartner op het moment dat 
er specifieke gevallen zich aan dienen. Er komt een nieuw telefoon-
nummer dat binnenkort actief is en dan op de website met nadruk 
zal worden genoemd; ook is er een nieuw mailadres: 

 pvdaombudsteamheerenveen@gmail.com 

 
Het doel is om in het begin van het komende jaar naar buiten te 
treden zodat inwoners die behoefte hebben aan een luisterend oor, 
vragen hebben of een lijn willen hebben met de lokale politiek het 
ombudsteam weten te bereiken. 

 
Het Ombudsteam zoekt nog naar 
versterking. Enerzijds om deel te 
willen uitmaken het vrijwilligers-
team om bewoners uit onze ge-
meente door te verwijzen naar een 
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hulpinstantie in Heerenveen en anderzijds het willen fungeren als 
vraagbaak voor specifieke vragen. Heb je aanvullende vragen of 
wil jij je aanmelden doe dat bij Jan Julius Buwalda, tel. 06-
43058558 of mail j.buwalda@heerenveen.nl. 

 

 
(Zie Jelle’s bijdrage op de volgende pagina’s) 
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Waardering en respect voor de mensen van de 
GGD 
Sinds dit najaar ben ik gekozen als voorzitter van de bestuurscom-
missie gezondheid van de Veiligheidsregio Friesland. Een hele 
mond vol, maar het komt neer op het voorzitten van de bestuurlijke 
aansturing van de 18 gemeenten voor de GGD Friesland.  

Bij zo’n nieuwe functie hoort natuurlijk een kennismakingsronde 
en wat eerste verkennende gesprekken. Ik ben daarbij bijzonder on-
der de indruk geraakt van wat de mensen van de GGD allemaal 
doen. De GGD heeft natuurlijk 'normale' omstandigheden verschil-
lende opdrachten rondom de volksgezondheid uit te voeren. Be-
kende taken zijn misschien wel de uitvoering van het consultatie-
bureau, het uitvoeren van vaccinatieprogramma’s, het geven van 
voorlichting en het bestrijden van uitbraken (in het verleden bij-
voorbeeld tuberculose of meningokokkenziekte). 

Daar kwam met de uitbraak van corona in het voorjaar opeens een 
enorme opgave bij. Namelijk het testen, doen van onderzoek, geven 
van voorlichting en het doen van bron- en contactonderzoek. Eerst 
is dit opgepakt door op andere afdelingen mensen vrij te spelen. In 
korte tijd moesten testlocaties worden ingericht. En daarna al snel 
ontstond een volwaardige 'corona-afdeling' binnen de GGD. Moet 
u zich eens voorstellen hoe in een paar weken een groei van perso-
neel met 200-250 mensen moest worden doorgevoerd, hoe compu-
tersystemen moesten worden ingericht zodat ook landelijk kon wor-
den samengewerkt, hoe testlocaties moesten worden verbouwd en 
ingericht en dan ook nog eens op zo’n manier dat al die plekken en 
nieuwe mensen de apparatuur hadden om hun werk te doen.   
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Het was een indrukwekkende rondleiding door het gebouw, maar 
wat vooral ook opviel was de enorme drijfveer onder het personeel. 
Echt een mentaliteit van mouwen opstropen en de crisis te lijf gaan. 
Waarbij we geen blauwdruk hebben voor welke uitdagingen ons te 
wachten staan. Verloven ingetrokken, extra uren maken en probe-
ren de pandemie onder controle te krijgen. Dat verdient onze waar-
dering zeker nu we zien dat het allemaal nog wel even gaat duren. 

De GGD bereidt zich ondertussen voor op de periode na de huidige 
tweede golf, misschien op een derde golf en ook op het uitvoeren 
van een vaccinatieprogramma. In Heerenveen opent eind dit jaar 
ook een testlocatie die ook meteen geschikt is om mogelijk in de 
toekomst als vaccinatie-locatie dienst te doen.  

We zijn er nog niet, maar veel professionals werken aan het beteu-
gelen van de pandemie. Wij kunnen ze daarbij helpen door ons aan 
de regels te houden en door zo nu en dan eens een complimentje 
aan ze uit te delen. Als u hulp nodig heeft weet dan dat er veel men-
sen voor ons klaar staan. De december feestmaand wordt anders 
dan andere jaren. Ik wens u en degenen die u dierbaar zijn een 
goede gezondheid, tijd en aandacht voor elkaar en hoop u snel weer 
eens te kunnen begroeten. 

Jelle Zoetendal  
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Slakken tellen 
 

Een titel waar ik op terugkom. Een beetje troost in deze dagen kan 
geen kwaad.  

De verveningen in onze gemeente en ook de omgeving hebben niet 
alleen het landschap gevormd, maar ook sociaal een grote indruk 
achtergelaten.  

Turfsteken als eerste en later het baggeren van de “klyn” was zwaar 
werk. Van mijn vader, zoon van een turfschipper, begreep ik dat 
onder andere uit de Deelen de zoute turf kwam, die sloeg wit uit 
van het zout. Neergeslagen door vroegere overstromingen. Maar 
het zware werk van drogen, stapelen en keren kwam ook nog. Vaak 
werk voor vrouwen en kinderen. Een volgende stap was het verko-
pen, het laden van de schepen.  

Tot zover waren het de Heren van het Veen, de veenbazen dus, die 
alles in handen hadden. Voor het werkvolk werden de dagen be-
paald door het ritme van de lawei, de korf aan een paal omhoog of 
omlaag, die de werktijden aangaf. Dat waren zes dagen  per week, 
lange zware dagen, altijd in diepe armoe en slechte gezondheid en 
dito woonomstandigheden. Geen wonder dat in onze omgeving de 
opstanden in het veen ontstonden en Domela Nieuwenhuis hier een 
goede grond vond voor een sociale ontwikkeling. 

Uit de overlevering van mijn vader weet ik dat als de turf hoog op-
geladen aan boord was de afrekening in de kroeg kwam. Aan de 
Hooivaart bijvoorbeeld waar later café Ebbbelaar was. De veenbaas 
had een monopolie en de schippers moesten zwaar concurreren Dus 
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betaling was heel karig. De turf werd hoog opgetast om meer mee 
te kunnen nemen, dus was het zeilen niet mogelijk. Het schip moest 
getrokken worden. Een man te paard, een jager, was te duur dus dan 
zat er niet veel anders op om de kinderen in te zetten. 'Yn’e beage', 
een riem om de schouders en dan maar trekken. 

Op het schip van mijn grootvader, pake Pieter dus, was het kindertal 
gegroeid naar zeven. Steeds weer  in een andere plaats geboren, 
maar aangifte pas  in de plaats waar ze de tijd hadden om aan te 
leggen. Op de Groninger tjalk was nauwelijks plaats, de oudste jon-
gens onder het luik in het vooronder en de rest in kleine bedsteetjes 
achter in de roef.  

En het waren ook toen, de jaren dertig, zware tijden. Naar school 
gaan was voor de kinderen nauwelijks mogelijk. Helpen bij het 
werk was de dagelijkse kost. Tantes vertelden dat ze eindeloos 
langs saaie kanalen het schip moesten trekken. Zó saai dat het enige 
vermaak was om op het jaagpad de slakken te tellen.  

Weinig heroïek in de crisisjaren. Het schip was slecht, het lekte re-
gelmatig. De werf op was te duur en dan kon er ook niets verdiend 
worden. Een – tijdelijke – oplossing was even met de 'motkoer' rond 
het schip. Daarin zat turfmot dat door het water in de lekkages trok. 
En dan overleed pake Pieter ook nog plotseling in 1938, op 57-ja-
rige leeftijd. Dan is zo’n gezin in last en dan is er echt crisis. De 
oudste zoons moeten de zaak draaiende houden. Ze waren inmid-
dels al een opvaart van de Potmarge in Leeuwarden opgevaren, 
waar het schip niet meer kon zinken.  

Mijn vader kwam van de turf langzamerhand in de briketten en de 
kolen. En dan moest hij ook nog de oorlog zien door te komen.  
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Kortom, waarmee ik maar wil zeggen dat het spreken over een cri-
sis relatief is. Als slakken tellen al vermaak is en overleven écht 
dagelijks aan de orde is, dan mag dit verhaal enige troost zijn in een 
periode als die waar we nu de donkere dagen zien door te komen. 

Pieter de Haan, zoon van een kolenboer. 

 
100 jaar, een ware mijlpaal 
 

Vandaag, 21 december, 
mocht ik, namens de af-
deling Heerenveen, me-
vrouw Wijbenga -de 
Jong, feliciteren met 
haar 100e verjaardag. 
Een ware mijlpaal. Wel-
iswaar bereikten ook 
haar ouders een hoge 
leeftijd, moeder werd 
103 en vader 98, dat wil 
nog niet zeggen dat je 
zelf ook 100 wordt. 
Maar mevrouw Wijbenga wel. En ook heel mooi. Met een goed ge-
hoor op de hoogte van wat er in de wereld speelt. Ze was erg blij 
met het - uiteraard- roodgekleurde boeket. Haar leven stond in het 
teken van rood, de arbeidersbeweging. Vader en moeder waren bei-
den rood. Streden voor de vakbond en het vrouwenkiesrecht. Ze 
werd geboren in een rood nest. Ze ontmoette haar man op haar werk 
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voor het ziekenfonds. Toen ze trouwden moest ze stoppen met wer-
ken, maar bleef als vrijwilligster maatschappelijk actief. Ze voer 10 
jaar mee als verzorgster op de Henry Dunant. Ze bleef zelf lid van 
de PvdA. Op 1 jan. aanstaande 73 jaar!!!. De viering van de ver-
jaardag verliep anders dan de 3 dochters, kleinkinderen en achter-
kleinkinderen zich hadden voorgesteld. Maar nu heeft ze veel lan-
ger visite. Voor mevrouw Wijbenga is dat geen opgave.... ze ver-
heugt zich er op. Een mooie ontmoeting.  

Frans Bouwers. 

 

Nog even dit:  
En dat op strikt persoonlijke titel! 

Zelden waren de dagen voor Kerst en Oud & Nieuw zo duister als 
in dit tijdperk van corona-maatregelen. Plannen voor feestelijke 
kerstdiners met al je vrienden of familie konden in kliko’s die deze 
keer door ‘social distancing’ toch al volop ruimte boden. 

Dit jaar vierden we de feestdagen vooral met die mensen die toch 
al dicht bij ons stonden of woonden. Twee of drie. We moesten 
roeien met de riemen die we hadden, maar het waren korte riempjes. 
Als ze er al waren. 

“Ik ontvlucht de nabijheid der mensen niet, maar het is de eeu-
wige verre afstand tussen mens en mens die mij in eenzaamheid 

drijft”  
Friedrich Nietzsche 
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 Geen wonder dat een gevoel van eenzaamheid je kan bekruipen, 
ook zonder dat je je alleen op de wereld waant. Helemaal nu, als 
gevoelens van onveiligheid of onzekerheid vaker dan anders plot-
seling hun gezicht laat zien. 
Het is misschien wat het is, maar als je dat niet wilt, hoeft dat deze 
keer ook niet. Corona sloeg al menig gat in onze agenda’s, dus één 
ding hebben we, ik zeker, nu meer dan al de jaren hiervoor: Tijd! 
 
Tijd voor een vriendelijk ge-
sprek, een politiek geladen 
discussie, een terugblik op 
een bijzonder jaar, een uitge-
sproken droom over wat nog 
komen zal of een hoopvolle 
gedachtewisseling over wat 
nu nog verholen is. Zelfs een 
klankbord over dat wat je in 
deze editie wel of juist niet 
beviel. Een gesprek, een corona-proof kopje koffie, een luisterend 
oor. Geenszins uit medelijden, maar omdat we samen mens kunnen, 
mogen en willen zijn. Sociaaldemocraten onder elkaar. Lid van de-
zelfde politieke familie. Stad-, streek- of buurtgenoten. Deugmen-
sen. 
 
Ik maak daar graag tijd voor. Om samen in deze donkere dagen na 
Kerst toch het licht te zien. Licht te maken. 
 
Bel mij: 06-12463278 en we spreken iets af. Voor een gesprek bij 
jou aan de keukentafel of een wandeling door de buurt. Lijkt me/ons 
leuk! 

Photo by Kristina Tripkovic on Unsplash 
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Een goed begin van het nieuwe jaar is en blijft het halve werk! 
 
Doede Pool 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Photo by Immo Wegmann on Unsplash 

 


